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De spré s de  la  DANA, la

de sprote cció de  l' Horta

El Campaner Matar el missatger

De la Reconstrucció (eldiario.es),
d’aquest article de Josep Lluís
Miralles, repleguem aquest
paràgrafs, “La reconstrucció no és
reposar les infraestructures i
edificacions afectades al seu estat
inicial anterior a la catàstrofe. La
reconstrucció és executar
infraestructures i edificacions de
forma que en cas de nova barrancà
es minimitzen els danys a les
persones i al patrimoni social i
econòmic. I això és més complicat
de determinar i de fer i, per
conseqüent, necessita temps. Per
això s’han de planificar accions a
curt termini i d’altres a mitjan o llarg
termini. En tot cas, la visió projectual
ha de ser metropolitana perquè
l’afecció real del fenomen que
realment hem tingut és metropolitana
com també l’afecció potencial que
haguera existit si la part del territori
on va caure la tromba de pluja
haguera segut altra en les
proximitats. A curt termini el primer

treball urgent a realitzar és la revisió
del PATRICOVA en l’àrea afectada. El
primer PATRICOVA es va aprovar el
2003 i després es va revisar al 2015.
Les hipòtesis de càlcul han canviat
per efecte del canvi climàtic
concretat en el fenomen de pluges
del passat 29 d’octubre. Per tant, la
primera acció és actualitzar el mapa
de risc de la zona tot considerant la
inundació realment produïda eixe
fatídic 29. Els mapes de risc
estableixen zones de major o menor
risc amb usos recomanats associats.
Això permetrà identificar les àrees de
major risc que s’han d’alliberar
d’usos urbans residencials i
industrials. Particularment, en
aquestes zones no s’han de
reconstruir els edificis enderrocats
per la riuà o en situació de runa i, per
tant, a assolar. També permetrà
identificar les àrees de major
seguretat front a una barrancà
similar”. comprom.is/reconstruccio

El Campaner (eldiario.es), també de
Miralles, ens ofereix aquest detall
sensible, “Fa ja molts anys, allà per l’any
1981 (crec recordar), vivia a un habitatge
compartit en una finca d’Alboraia”. “Una
nit, una nit qualsevol, d’un dia entre
setmana, un dia laboral com el dia
següent, una nit tranquil·la, absolutament
tranquil·la, no plovia ni hi havia tronada,
ja tard quan tota la gent del poble dormia
com també nosaltres, potser serien al
voltant de les 12 o la 1 de la matinada, de
sobte començà a sentir-se molt de soroll.
Les campanes del poble començaren a
repicar i no paraven, vinga voltar i
repicar”. “

Què passa? Mirem per la finestra i el
balcó i veiem com la gent mirava des de
la finestra o eixia al balcó a mirar, uns en
pijama, un altre en calçotets … Però què
passa? Què s’han tornat tots bojos? Un de
nosaltres deixà la seua vergonya a part i
isqué en pijama a l’escala de la finca quan
va sentir algú que baixava: “Què passa?”.
Preguntà. “Estant avisant que el barranc
del Carraixet està per eixir-se’n i la gent
va tota corrent a salvar allò que necessita
salvar”. Així li contestaren.”
comprom.is/elcampaner

De La diputada de Compromís a les
Corts, Maria Josep Amigó, en l’article
“Matar el missatger (sobre el nou
model de direcció d’À Punt)”,
destaquem aquest paràgrafs, “ Clar i
ras: on abans hi havia un Consell
Rector triat per majories qualificades,
és a dir, un conjunt de persones que
havien de rebre aprovació de grans
majories de Les Corts i on l’oposició
sempre estava representada, la llei
de la vergonya aprovada per PP i
VOX fa uns mesos estableix que amb
els vots del govern és suficient per a
nomenar els consellers. Per tant,
independentment que l’oposició
presentara o no candidats, el resultat
de la votació estava clar: la totalitat
dels representants han sigut triats per
PP i VOX, de manera que l’òrgan de
gestió i de control de la
radiotelevisió pública esdevé una
pantomima, una mera corretja de
transmissió de les decisions del
govern. No els agrada que À Punt
informe, no els va bé que es conte la
veritat ni s’expose la realitat en la
ràdio i la televisió pública dels
valencians i les valencianes, així que
es carreguen qualsevol
independència de l’ens públic, maten
eixe missatger que els destorbava.

Perquè la cobertura de la DANA i els
seus efectes, així com de la nefasta
gestió del govern del PP, ha fet que À
Punt superara tots els rècords
d’audiència i de quota de pantalla.
Centenars i centenars d’hores
d’emissió en directe durant les quals
hem sentit i vist crítiques al govern i
on els professionals de la casa ens
han proporcionat informació veraç,
rigorosa, actualitzada i necessària
per mantindre a la població al
corrent del que passava. I també, en
els pitjors moments, per ajudar en la
catàstrofe. Esta vocació de servei
públic, esta tasca essencial en una
societat democràtica que ha dut a
terme À Punt en una situació
complicadíssima, no ha agradat al
PP. No ens ve de nou, no ens
sorprén: per desgràcia, tot el que ha
passat arran de la DANA no fa si no
exemplificar la seua manera de
governar. Amb un Consell
d’Administració monocolor del PP (i
amb el suport de l’extrema dreta, que
només serveix per a votar-ho tot a
favor una vegada i una altra) està
clar que la intenció és censurar i
amagar la veritat, perquè ells ja no
saben on amagar-se.”
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Collint xufes

Una societat justa i igualitària

sense violències masclistes

Mazón, per què no dimiteixes?

A hores d’ara estem acabant a Almàssera i
també a Alboraia, la temporada de la collita
de les xufes, un dels pocs cultius de l’Horta
de València més pròxima, que es manté, per
l’orxata, i pel seu reconeixement
internacional com superaliment. Fem un relat
de la manera com s’han collit les xufes ací, a
l’horta, al llarg del temps, m’ho comptava el
tio Pep, com collien les xufes amb cabàs i
lligó, com diuen a Alboraia, o lligona, com
diem a Almàssera, replegant el gasó de les
mates de xufes amb terra, tot i havent llevat
les fulles de la xufera seca, les garbellaven a
mà, en garbells fets, generalment, de fills
d’aram entrellaçats. S’ajuntava quasi tota la
família, dones, homes xiquets i xiquetes, tots
col·laboraven, els més experts a garbellar,
garbellaven, fins i tot tirant a l’aire, el que
quedava de cada cabàs de terra, perquè en
quedara menys, i com si jugant, a alguna
dona amb el davantal, li cridava ‘empoma-

la’, i li tirava la garbellà, parava el davantal,
i l’empomava tota, i deixar-la a la panera de
vímet o mimbre, per, després rentar-les en
la sèquia, que en aquell temps era d’aigua
neta. Passats els anys, l’evolució de la
manera de replegar la collita de xufes va
anar incorporant una certa tecnologia nova,
espentada per la proliferació de les
orxateries. Apareixen les maquines manuals
de garbellar la terra, uns bombos fets de
ferro i filats per deixar caure la terra i
replegar les xufes per després rentar-les en
els llavadors construïts a la vora de les
sèquies per aprofitar l’aigua que també
s’emprava per regar els camps. Aquestes
màquines es movien de manera manual,
amb un manubri situat al costat contrari de
l’espai per on s’espentava la terra amb les
xufes, per mitjà d’una paleta de fusta o de
ferro, per sobre de la plataforma, on
s’abocaven els cabassets de terra,

Cal seguir avançant, avançar en el repte
d’aconseguir una societat veritablement
justa i igualitària sense violències
masclistes. La participació en la vida
pública y la independència econòmica son
elements clau per a la emancipació de les
dones. Motiu pel qual, una ocupació de
qualitat, estable i que facilite la conciliació
de la vida personal, laboral i familiar ha de
ser una prioritat per a les administracions.
Però la realitat ens mostra que, amb més de
10 milions de dones donades d’alta a la
seguretat social, l’escletxa salarial entre
dones i homes segueix sent una realitat; per
a aconseguir la igualtat salarial ens queda
encara un llarg camí de reivindicació i lluita.
L’escletxa salarial continua estant per
damunt del 18,4%, els llocs de presa de
decisi-ons estan ocupats bàsicament per
homes i les tasques de cura i la llar, que són
les pitjors remunerades o simplement no ho
estan de remunerades, són assumides,

majoritàriament, i desenvolupades per
dones. En definitiva, les dones cobrem de
mitja anual el 20% menys del que cobren els
homes, la qual cosa implica que des del
d’octubre fins a final d’any, les dones
treballem gratuïtament. Una situació que
arrossega la realitat de les dones a llarg
termini perquè, òbviament, condiciona les
pensions futures. Per tot això, per a
aconseguir la realitat efectiva entre dones i
homes, entre molts al-tres elements a
implantar i fomentar, està en canviar els
usos dels temps. Perquè eixa di-ferencia
d’ús dels temps emprat entre dones i homes
actua en detriment del desenvolu-pament
formatiu, professional i personal de les
dones. És estrictament necessari que canvie
la perspectiva tradicional que associa a les
dones amb les tasques de cura; la cor-
responsabilitat i la conciliació encara hui,
són assignatures pendents.

Fa uns quants dies, al grup de junta de
portaveus, per mitjà del servei de
missatgeria instantània, s’ens va informar de
que divendres 31 de gener havia de vindre a
Almàssera el conseller de Sanitat, amb motiu
del començament de les obres d’ampliació
del Centre de Salut, la sorpresa va ser que
també vingué Mazón. No s’havia avisat
d’això, però així i tot va rebre alguna
escridassada. Comentant aquesta notícia
amb gent, que es va fer eco del fet, molta
ma manifestar la ràbia per no haver-ho
sabut per afegir-se a la bronca. De la
necessitat de la dimissió de Mazón es fa
ressò molta gent, però vull destacar un
comentari, “si m’haguera assabentat,
m’haguera acostat per saludar-lo, amb la

roba de faena i tot, i li hauria dit, tot donant-
li la ma, ‘Mazón, per què no dimiteixes?,
dimiteix, t’has equivocat, per passar pàgina
cal que dimitesques, per tu i per tota la
societat valenciana que ha patit aquesta
Dana i aquest desficaci”.

De l’article aparegut al Diari la Veu
“L’alcalde que dimití per una riuada” de Joan
Canela, repleguem aquests paràgrafs.
“Tomás Trénor Azcárraga va enfrontar-se al
Govern Franco per abandonar València
després de les inundacions del 1957”.

“Trénor es reuní amb els damnificats i
davant de tots els regidors improvisà un
discurs on retreia la ineficàcia i l’abandó
governamentals”.
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